
گروه سیاس�ی: محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس ش��ورای 
اس��امی، عصر دیروز نخس��تین نشس��ت خب��ری خود با 
خبرنگاران را برگزار کرد. او در این نشس��ت، به موضوعاتی 
چون آتش بس در لبنان، مساله وفاق در بین قوا و مسؤولان، 
وضعی��ت به کارگیری محمدجواد ظریف ب��ه عنوان معاون 
راهب��ردی رئیس جمه��ور و همین طور موض��وع مذاکره با 
قدرت ه��ا پرداخت و درب��اره واکنش ایران ب��ه تجاوز اخیر 
رژیم صهیونیستی، با اشاره به اینکه اسرائیل با ۷ لشکر هم 
نتوانس��ت جنوب لبنان را تصرف کند، گفت: »وعده صادق 

3« انجام خواهد شد.  
قالیباف در سخنان ابتدایی خود ضمن تسلیت ایام شهادت 
حضرت فاطمه زهرا)س( اظهار داشت: امروز شاهد آتش بس 

در لبنان هستیم و از این آتش بس استقبال می کنیم. 
رئیس مجلس در پاسخ به سوال خبرنگار شبکه فلسطین 
الیوم مبنی بر اینکه نتانیاهو گفته پس از آتش بس در لبنان 
تمرکز این رژیم بر برنامه هسته ای ایران خواهد بود، عنوان 
کرد: ام��روز آرامش در لبنان برقرار ش��ده و امیدواریم این 
آرامش در غزه هم برقرار شود ولی اینکه نتانیاهوی جنایتکار 
بحثش این اس��ت که پس از این آتش بس متمرکز بر ایران 
خواهد شد این صرفا سخن گزافه است. وی تاکید کرد: وقتی 
جنگ لبنان شروع شد و جنایت پیجرها را رقم زدند و آیت الله 
سیدحسن نصرالله را به شهادت رساندند، همه احساس شان 
این بود که حزب الله تضعیف ش��ده اما من در سفری که به 
بیروت داشتم دیدم مردم این شهر در میان دود و آتشی که 
وجود داش��ت و در شرایطی که مردان شان در میدان جنگ 
بودند، سرش��ار از صبر، شجاعت، درایت و خاقیت بودند و 
حزب الله را زنده دیدم. رئیس مجلس با اشاره به در پیش بودن 
انتقام ایران از حمله رژیم صهیونیس��تی به کشورمان تاکید 
کرد: این قدرت اسام است و ما حتما »وعده صادق 3« را در 
دستور کار داریم.  این تصمیم ما است. البته زمان این مساله 
هم جزو عملیات است که در وقت خودش انجام می شود. 

قالیب��اف درباره افزایش حقوق ها گفت: افزایش حقوق را 
بین 20 تا 30 درصد پیش بینی کردیم و پیش بینی هزینه های 
8 درص��دی قانون جوانی جمعی��ت را برای دولت کرده ایم. 
یعنی اگر کسی مشمول این قانون شود 8 درصد هم بیشتر 
افزایش حقوق خواهد داشت تا بتوانیم اثرات تورم را جبران 
کنیم. رئیس مجلس در پاسخ به سوالی درباره برخی اخبار 

مبنی بر توافق وی و رئیس جمهور درباره اباغ مصوبه حجاب 
و سخنان حجت الاسام آقاتهرانی در این  زمینه، همچنین 
اعمال مدیریت قالیباف بر نمایندگان دارای سایق مختلف 
در مجل��س خاطرنش��ان کرد: بنده به آق��ای آقاتهرانی هم 
گفتم این اباغ 16 آذر نیست و 23 آذر خواهد بود. مجلس 
محل نگاه های متفاوت، سلیقه ها و تضارب آرا و افکار است؛ 
زیبایی مجلس هم به همین است. امروز هم نمونه  این را در 
صحن مجلس مشاهده کردید. در این زمینه احساس مشکل 
نمی کن��م و این را زنده بودن مجلس می بینم.  قالیباف در 
پاس��خ به س��والی درباره وفاق مد نظر دولت گفت: ما وقتی 
حرف از وفاق و تعامل می زنیم باید مبنا داشته باشد. این هم 
حرف نمایندگان مجلس است و هم سخن رئیس جمهور و 
دولت ایشان که برنامه هفتم پیشرفت میثاق ملی ما است و 
سیاست های کان مصوب هم مبانی ای است که باید دنبال 

کنیم. بنابراین وفاق حول این مساله است و سایق 
سیاسی مختلف هم واقعیتی است که باید آنها 

را به رسمیت بشناسیم.
وی اف��زود: بعضی مواقع در مس��اله 
برنامه هفتم توس��عه هم اساس کار را 
قب��ول داریم و روش ه��ای ما متفاوت 
است. نکته دوم هم بحثی که از همکاری 

و تعامل می زنیم حتما نباید در این رابطه 
خ��اف قانون انجام بدهی��م. خود من به 

فوری��ت لایحه تابعیت ها رای منفی دادم و 
این لایحه به صورت عادی در 

کمیسی���ون مربوط 
می شود.  بررسی 
ادامه  قالیب��اف 
داد: آی��ا ما باید 
خ��اف  کار  از 
قان��ون تمجید 
کنی��م. به هر 

حال بر اساس قانونی که هم اکنون جاری است، آقای ظریف 
در جایگاهی که هست خاف قانون است. من اگر جای آقای 
ظریف بودم خیلی با ظرافت به آقای پزشکیان می گفتم اجازه 
دهید این چند صباح هم من نباشم و لایحه ای که در مجلس 
هس��ت تعیین تکلیف شود، اگر قانونی شد من سر کار خود 

بازمی گردم و اگر هم قانونی نشد که نمی آیم.
رئیس مجلس تصریح کرد: اینکه گفته می شود چون به 
فوریت رای ندادند، پس وفاق به هم خورده، اینگونه نمی توان 
کاری را پی��ش برد. ما در موضوع��ات مهمی چون انرژی و 
مس��کن خیلی باید منسجم تر از این کار را دنبال کنیم. در 
ح��وزه نظارت نیز مجلس نظارت های سیس��تمی و جمعی 
است. ما در مجلس سوال شفاهی، کتبی، سوال منطقه ای و 
استیضاح داریم ولی در عین حال کار جمعی انجام می دهیم. 
یعنی یک نفر است که یک تحقیق و تفحص را آغاز می کند 
ولی تا کمیس��یون مربوط این تفحص را نپذیرد قابل طرح 
نیس��ت و اگر کمیس��یون هم تایید کند تا زمانی که 
صحن مجلس به این طرح رای نداده اس��ت، این 
طرح رس��میت ندارد. بنابراین جنس نظارت ما 
در مجلس با نظارت سازمان بازرسی کل کشور 

متفاوت است.
رئی��س مجل��س در پاس��خ به س��وال 
خبرن��گاری مبن��ی ب��ر اینک��ه درب��اره 
اظهارنظرت��ان درب��اره نات��رازی انرژی این 
تعبیر شد که تحریم ها مشکاتی را برای 
کش��ور ایج��اد کرده، 
خاطرنشان کرد: 
من  صحب��ت 
نبود  جدی��د 
و باره��ا این 
موض��وع را 
صحن  در 
مجلس 

و در جلس��ات با دولت هم اش��اره کردم و واقع�ا این دغدغه 
جدی شخص آقای رئیس  جمهور هم هست.

وی تصری��ح کرد: وقتی حرف از تورم و رش��د اقتصادی 
می زنیم همه ما مس��ؤول هستیم ولی وظیفه هر کدام از ما 
مشخص است و در وظایف هم نباید دخالت کنیم و در کنار 
آن معلوم است که مردم چه نقشی دارند. الان بحث مربوط 
به قاچاق س��وخت است،  انرژی به معنای گاز و نفت کالای 
انحص��اری دولت به معنای عام اس��ت و بخش خصوصی نه 
اینه��ا را تولید می کند و نه وارد می کند. یکی از بزرگ ترین 
مصرف کنندگان انرژی هم خود بخش های دولتی هس��تند 
و ام��روز در پی��ک مصرف 250 میلی��ون مترمکعب گاز در 
نیروگاه ه��ا، گاز مصرف می کنی��م و بیش از 5 میلیارد لیتر 
فقط سوخت مازوت و گازوئیل در نیروگاه ها ذخیره می کنیم.

قالیباف در پاس��خ به س��وال خبرن��گاری مبنی بر اینکه 
ع��ده ای اخی��را بحث مذاکره را مط��رح می کنند و به نوعی 
این احس��اس می شود که اقتصاد کشور مجددا در حال گره 
خوردن به مذاکرات اس��ت، عنوان کرد: من حتما گره زدن 
اقتصاد را به مذاکره درس��ت نمی دانم. قبا هم این را گفتم 
که ما باید حتما در حوزه مذاکره انتفاع اقتصادی مان را دنبال 
کنیم و مجلس حتما در این مسیر به دولت کمک می کند.

رئی��س مجلس افزود: اما از طرف دیگر هم باید ش��رایط 
کشور را به گونه ای فراهم کنیم که زمینه انتفاع اقتصادی از 
نتیجه مذاکرات فراهم شود. ما همین الان در حوزه امنیت 
س��رمایه گذاری مشکل داریم که در جلسه سران قوا هم در 
این رابطه بحث ش��ده اس��ت. قالیباف خاطرنش��ان کرد: ما 
حتما در آینده نزدیک س��ندی را آماده می کنیم که امنیت 
سرمایه گذاران تامین شود تا تولید در کشور بالا برود، بنابراین 
صرف اینکه بگوییم با مذاکره موضوعات ما حل می شود تجربه 
گذش��ته  همین برجام نشان داد با مذاکره مشکات ما حل 
نش��ده و یکی مذاکره کرده و دیگری آن را لغو کرده اس��ت. 
قالیباف همچنین درب��اره وضعیت به کار گیری محمدجواد 
ظری��ف گفت: به هر ح��ال برادر عزیزمان آق��ای ظریف بر 
اس��اس قانون جاری کشور خاف است که در آن موقعیت 
قرار بگیرند. من اگر جای آقای ظریف بودم خیلی با ظرافت 
به آقای پزش��کیان می گفتم اجازه بدهید من نباشم و حالا 
که لایحه به مجلس رفته بگذارید آنجا تعیین تکلیف کنند. 
اگر قانونی شد بازمی گردم و اگر قانونی نشد که دیگر نمی آیم.

رئیس مجلس در نخستین نشست خبری با اهالی رسانه:

»وعدهصادق3«حتماًانجاممیشود

محس�ن س�لگی: 2 ماه پیش مصطفی تاج زاده وضعیت 
فعلی ایران را وضعیت نه جنگ نه صلح خوانده و مدعی 
ش��د رهبر انقاب اس��امی، جامعه ای��ران را به حالت 
اضطراب و تعلیق و انتظار انداخته است. این شبهه را که 
همچنان توسط ضدانقاب نیز مورد تأکید قرار می گیرد، 

مورد نقد قرار می دهیم. 
1- گاهی تعلیق مربوط به وضعیت اس��تثنا و اضطراری 
است. برای نمونه، رضاخان با توسل به امر استثنا، ضمن 
اعام وفاداری به قانون مش��روطیت، آن را تعلیق کرد. 
در ادامه، رضاخان وضعیت استثنا را بدل به قاعده کرد. 
2- اما گاهی تعلیق، یک وضعیت همیشگی و ذاتی است. 
اساساً کارکرد دولت در دنیای معاصر )پس از جنگ دوم 
جهانی و تا پیش از حمله نظامی آمریکا به عراق( تعلیق 
جنگ اس��ت ام��ا این تعلیق مربوط به وضعیت اس��تثنا 
نیس��ت، بلکه مربوط به وضعی��ت عادی و امنیت مرزی 
است.  قابل اشاره است جنگ ویتنام، حاصل تعلیق جنگ 
آمریکا و ش��وروی بود؛ همچنین به بهانه دفاع از ویتنام 
جنوبی در برابر ویتنام شمالی بود. اما جنگ علیه عراق 
و افغانستان دیگر مبتنی بر تعلیق هیچ جنگی نبود، در 
عوض به س��بب اشغالگری، مبتنی بر تثبیت جنگ بود. 
بنابراین وضعیت اس��تثنا بدل به وضعیت عادی شد. به 
بیان دیگر، آمریکا جنگ را بدل به قاعده کرد. تاس��یس 
داعش و درگیر کردن ایران در عراق و س��وریه، بخشی 
از پ��روژه قاعده کردن جنگ و وارد کردن ایران به بازی 
جنگ - صلح بود. پیش از این، جنگ دائم اسرائیل علیه 
مردم منطقه بخش��ی از این قاعده کردن و همیش��گی 

کردن جنگ است. 
3- انحصار زور مشروع، یکی از خصوصیات مطلق دولت و 
شروط تحقق حاکمیت است. اما این انحصار، زور را تعلیق 
می کند؛ گویی همچون شمشیر داموکلس، آویزان و بالای 
سر همه از جمله حاکمان و مردم عادی است تا آنها را 
از خشونت و تعدی بازدارد. از پادشاهی های استبدادی 
تا دموکراس��ی های غربی، مبتنی بر این انحصار و تعلیق 
خش��ونت هستند. در بعد خارجی اما دولت های مدرن � 

مش��خصاً آمریکا و رژیم موقت صهیونیستی � خشونت 
در قامت جنگ را بدل به قاعده کرده اند. 

4- دولت ه��ای مدع��ی صلح، خود عام��ل اصلی جنگ 
بوده ان��د. در دنیای قبل از س��ازمان ملل، دولت ها بعضاً 
ستایش��گر جنگ بودند.  غرب کنونی اما می گوید »شما 
جنگ کن، نسل کشی کن، ولی آن را دفاع از دموکراسی 
بخوان!«. حمله بوش به افغانستان و عراق و حمله رژیم 
غاص��ب به غ��زه و لبنان بر همین مدار اس��ت. تجاوز را 
دف��اع می خوانن��د و نه جنگ، تا صل��ح را تعلیق کنند. 
ط��ی این اق��دام، صلح هم بدل به ابزار فش��ار و مکمل 

جنگ افروزی می شود. 
5- جمهوری اسامی از آغاز جنگ را تعلیق کرده است 
و بی آنکه خود را گرفتار دوگانه غربی جنگ - صلح کند، 
یگانه  دفاع - امنیت را تثبیت کرده است. امنیت ایران که 

بسیاری آن را برتر از امنیت آمریکا و کشورهای اروپایی 
می دانس��تند، درست از ابتنای ایران بر وضعیت قاعده و 

عدم اتکای ذاتی به استثنا و جنگ برخاست.  
 پس از 11 سپتامبر 2001، آنها با توسل به امر استثنا 
و شعله ور کردن اطراف ایران، کوشیدند کشورمان را به 
س��مت وضعیت غیرعادی ب��رده و مانع تثبیت و ترویج 
الگوی امنیتی ایران یا ایران امن شوند. پیدایش داعش 
و تحریم های بی س��ابقه علیه تهران و سایر عوامل همه 
مبتنی بر تاش برای خارج کردن ایران از تعلیق جنگ 

و درانداختن آن به وضعیت تعلیق صلح بود. 
6- تحلی��ل تاج زاده مبنی ب��ر تعلیقی خواندن وضعیت 
ای��ران و میان جنگ و صلح بودن آن، تحلیلی نامنطبق 
با ایران اس��ت، چراکه ایران خود را گرفتار دوگانه غربی 
جنگ - صلح نکرده، بلکه مبتنی بر یگانه دفاع - امنیت 

اس��ت. اوج توان دفاعی ایران همزمان و مازم با امنیت 
کم نظیر ایران اس��ت. جامعه مقاوم و دکترین مقاومت، 
دکترین تحریم و ترور را به زانو درآورد. کارشناسان غربی 
هم اعتراف دارند هیچ کش��وری مثل ایران نمی توانست 
در براب��ر تحریم های آمریکا و غ��رب پایداری کند. اگر 
ایران وارد بازی و دوگانه جنگ - صلح می شد، تزلزل و 
تس��لیم در برابر خواست غرب سرنوشت محتوم آن بود، 
بوی��ژه آنکه مقصود غرب از صلح، چیزی جز تس��لیم و 

تضعیف نیست.
۷- نکته پایانی، درباره اس��اس منطق نظامی و امنیتی 
جمهوری اس��امی ایران است. این اساس، آن اسانس  و 
جوهره ای اس��ت که از دل آن اسوه ها درمی آید. به زبان 
س��اده، اینکه تنها جمهوری اس��امی و انقاب اسامی 
قادر به تربیت اس��طوره هایی چون شهید سردار سپهبد 
حاج قاسم س��لیمانی است، امری مستثنا است که البته 
مدام در حال تکثیر و تربیتند. اساس مورد اشاره، کارکرد 
متمایز و ممتاز عقل در جمهوری اسامی است. به این 
معن��ا ک��ه در برابر عقل در گفتم��ان غربی و غربگرا که 
عامل تامین منافع، محافظه کاری، ترس یا نهایتاً احتیاط 
اس��ت، عقل در گفتمان انقاب اس��امی، مبنای تأمین 
]امنی��ت[، تحقق مصالح عالی بش��ری و فرایض دینی، 
شجاعت و حتی شهادت است، بنابراین از عقل معاش و 
عقل اقتصادی )انسان اقتصادی( فراروی کرده و با ایده 
حقیقت )خرد( و اراده الهی مقارن می شود. رهبر حکیم 
انقاب اس��امی بر این اساس است که موضع عقانی و 
منطقی جمهوری اس��امی را عامل تسلیم ناپذیری آن 
قلمداد کردند. ایشان در نماز جمعه نصر )13 مهر 1۴03( 
از عقانیت و منطق برتر انقاب اس��امی سخن گفتند 
و مواجهه ب��ا رژیم غاصب قدس را که نمود نمادین آن 
عملیات های وعده صادق است، فراتر از انتقام به معنای 

رایج و مصطلح دانستند.  
مطابق آنچه گفته ش��د، به کس��انی چون تاج زاده و 
همفکران او باید گفت شرایط امنیتی ایران، تعقلی است 

نه تعلیقی به معنایی که آنها ادعا می کنند.

دکترین مقاومت باعث شده ایران هرگز خود را گرفتار دوگانه غربی جنگ -  صلح نکند

امنیتایرانتعقلیاستنهتعلیقی اخبار

سیاسی
پنجشنبه 8 آذر 1403

وطن امروز     شماره 4192

 تأکید فرمانده کل قوا در دیدار مسؤولان 
و فرماندهان نیروی دریایی ارتش

نیروهای مسلح بر افزایش توان رزم 
متمرکز شوند

فرمانده معزز کل قوا در دیدار مسؤولان و فرماندهان 
نی��روی دریای��ی ارتش با گرامیداش��ت ۷ آذر 135۹ و 
حماسه آفرینی ناوچه پیکان در مقابل دشمن بعثی که 
روز نیروی دریایی نام گرفته است، نیروی دریایی را در 
دنیای امروز نیرویی حیاتی و تعیین کننده خواندند و با 
تحسین فعالیت بخش های مختلف عملیاتی، اطاعاتی، 
پشتیبانی، سازندگی و نوآوری در نیروی دریایی ارتش، 
گفتند: جهت گیری نیروهای مسلح بویژه نیروی دریایی 
در همه فعالیت ها و برنامه ریزی ها باید متمرکز بر افزایش 

آمادگی و توان رزم باشد. 
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، افزایش توان رزمی 
را باعث پیشگیری از تهاجم دشمن دانستند و افزودند: 
مهم ترین کار نیروهای مسلح پیشگیری از تهاجم است، 
بنابراین باید به گونه ای عمل و توان رزمی کش��ور را در 
نگاه و رصد بدخواهان ایران برجسته کنید که به معنی 
واقعی احس��اس کنند هرگونه برخورد برای آنها هزینه 

سنگینی به دنبال خواهد داشت. 
رهبر حکیم انقاب اسامی، استمرار ماموریت های 
دریانوردی را ضروری برشمردند و گفتند: همچنان که 
پیش از این گفته ش��د می ت��وان ماموریت چند ماهه 
ناوگروه 86  و جزئیات آن را با زبان و ابزار هنر به افکار 

عمومی منتقل کرد. 
در ابتدای این دیدار امیر دریادار شهرام ایرانی، فرمانده 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسامی ایران گزارشی از 
برنامه ها و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف 

بیان کرد.

پزشکیان: 
 نمی گذاریم معیشت مردم 

دچار مشکل شود
رئیس جمهور با تأکید بر حفظ ثبات اقتصادی و صیانت 
از معیشت مردم، توصیه ها و دستورات لازم در این زمینه 

را به وزرای مربوط اباغ کرد. 
به گزارش تسنیم، مسعود پزشکیان رئیس جمهور در 
جلسه صبح دیروز هیات دولت، حفظ ثبات اقتصادی و 
صیانت از معیشت مردم را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
ما به هیچ وجه نخواهیم گذاشت سفره و معیشت مردم 
دچار مشکل شود و در این راستا توصیه ها و دستورات 

لازم را به وزرای مربوط اعام کرده ایم. 
در جلسه دیروز هیات دولت همچنین استاندار جدید 
کرمانشاه معرفی شد. بر این اساس با رای اکثریت اعضای 
کابینه، منوچهر حبیبی به عنوان استاندار جدید کرمانشاه 

منصوب شد. 
رئیس جمهور در این جلسه ضمن توصیه به استاندار 
جدی��د برای توجه ویژه نس��بت به محرومان و اقش��ار 
آس��یب پذیر، مساله توسعه اس��تان کرمانشاه و جبران 
عقب ماندگی ها در این زمینه در راستای سند چشم انداز 
را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: تاش کنید اهداف 
دولت در رفع مشکات و ایجاد رضایتمندی مردم را با 
جدیت پیگیری و محقق کنید، چرا که ما در این مناصب 

هستیم تا به مردم خدمت کنیم. 

اسلامی: 
سطح غنی سازی طبق برنامه 

حداکثر 60 درصد است
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: سطح غنی سازی 
طبق برنامه حداکثر همان 60 درصد است و ما بر اساس 
اهداف مختلف برنامه درصدهای مختلفی از غنی سازی 

را داریم. 
به گزارش فارس، محمد اسامی دیروز چهارشنبه ۷ 
آذر در حاش��یه نشست هیأت دولت در جع خبرنگاران 
اظهار داشت: گازدهی چند هزار سانتریفیوژ پیشرفته را 
که در راستای توسعه برنامه هسته ای است آغاز کردیم 
و آنها را در مدار فعالیت قرار دادیم. جمهوری اس��امی 
ایران همواره نشان داده اهل تعامل است ولی در مقابل 
زور، فشار، رفتار غیرحقوقی و غیرقانونی طرف مقابل هرگز 

عقب نشینی نمی کند. 
وی افزود: برنامه هسته ای ایران اهداف کاما شفاف 
و صلح جویانه دارد و اینکه آنها بخواهند اهدافی را که در 
سند برجام و تکالیفی که بر عهده خودشان بوده است 
نادی��ده بگیرند و یک طرفه با بهانه جویی و اتهام پراکنی 
به کشور فشار بیاورند، جواب معکوس خواهند گرفت.  

اسامی تصریح کرد: اهداف ما مشخص است؛ اهداف 
کمی و کیفی ما کاما ش��فاف است و در این مسیر در 
حرکت هستیم و به صورت روزافزون از نتایج مورد انتظار 
بهره مند ش��دیم و تاثیراتش در زندگی مردم نیز دیده 
خواهد شد. رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه تمام 
فعالیت های هسته ای ایران تحت نظارت آژانس بین المللی 
انرژی اتمی مطابق با پادمان و ماحظاتی که در س��ند 
ان پی تی هس��ت قرار دارد، گف��ت: برخی موارد اتهامی 
برای 20 سال پیش است که با نقش آفرینی ضدانقاب، 
منافقین و س��رویس ها برای آنکه بهانه ای برای فشار به 

ایران داشته باشند،  همراه بوده است. 
وی بی��ان کرد: ما هیچ فعالیت خ��ارج از چارچوب 
نداشته ایم، سایت اعام نشده هرگز نداشتیم اما طرف 
مقابل 20 سال و بیشتر، این بهانه ها را تکرار و پیگیری 
کرده اس��ت و همه دولت هایی که در گذش��ته بوده اند 
مذاکراتی را با آنها انجام دادند و حاصل آن سند برجام 
 PMD ش��ده است. در قالب برجام این موارد در قالب
بسته شده، آنها بازرس��ی کردند و مشخص شد وجود 

خارجی نداشتند. 

گروه سیاسی: س��خنان صریح علیرضا وجهی، معاون 
دانش��گاه و رئیس سابق س��ازمان خدمات دانشجویی 
دانشگاه تهران، خطاب به رئیس جمهور بازتاب بسیاری 
در فضای مجازی یافته اس��ت. او در این س��خنان که 
بخشی از آن در قالب یک گفت وگوی تصویری منتشر 
ش��ده، از دانش��جویی یاد می کند که »8۴ دانشجوی 
دخت��ر طی نام��ه ای او را متهم به تعرض کرده اند« اما 
به گفته وجهی، با مرتبط دانس��تن پرونده این شخص 
به مس��ائل سیاسی و اغتشاشات سال 1۴01، از حکم 

اخراج او جلوگیری شده است!
مع��اون دانش��گاه تهران در بخش��ی از س��خنانش 
می گوید: »8۴ دانشجوی دختر نامه نوشته اند این فرد 
تعرض کرده به آنها. حالا می گویید نباید اخراج بشود؟!« 
وجه��ی در ادامه با خطاب قرار دادن دکتر پزش��کیان 
تصری��ح می کند: »آقای رئیس جمهور عزیز! بیا پرونده 
این )شخص( را ببین. اگر گفتی این باید دانشجو بماند، 

من دانشگاه را رها می کنم!«
پیش تر اخباری پیرامون دستور رئیس جمهور به وزیر 
علوم برای بازنگری و بازگرداندن دانشجویان اخراجی 
مخابره شده بود. در پی اغتشاشات سال 1۴01، برخی 

رسانه ها از آنچه آنها اخراج 
دانش��جویان معترض نام 
می بردن��د، خب��ر دادند و 
کار ب��ه جایی رس��ید که 
رئیس جمهور نیز شهریور 
س��ال جاری، در مراس��م 
معارفه وزی��ر علوم گفت: 
»کس��ی که یک کلمه به 
م��ا ی��اد دهد م��ا را بنده 
خ��ود می کند. آن وقت ما 
اساتیدی که ما را به اینجا 

رس��اندند کنار می زنیم و فردی جوان را بالای سر این 
افراد قرار می دهیم که به این اس��اتید هم بی احترامی 
می کند. بن��ده اعام کردم درباره همه اس��اتیدی که 
به هر طریقی دانش��گاه ها با آنان لغو قرارداد یا اخراج 
کردند بازنگری کنید. دانشجوها را بازگردانید. حق است 
دانشجو حرف بزند. دانشجو نمی تواند آدم بدی باشد. او 
فردا و آینده کشور است. دانشجو باید بتواند سوال کند«.

وجهی که در س��ال پرچال��ش 1۴01 نیز عهده دار 
ریاس��ت امور دانشجویی دانش��گاه تهران بود، به این 

بخش از سخنان پزشکیان 
ک��ه گفته بود »دانش��جو 
نمی تواند آدم بدی باشد« 
اشاره کرده و بیان می دارد: 
»من با صحبت های آقای 
رئیس جمهور درباره نبود 
دانش��جوی ب��د مخالفم. 
ب��ه نظر م��ن، دانش��جو 
مث��ل هر انس��ان دیگری 
می تواند خوب یا بد باشد. 
همان طور که در مشاغل 
مختل��ف پزش��ک خوب و ب��د، یا کارمن��د خوب و بد 
داریم، در میان دانش��جویان هم تنوع وجود دارد. این 

امر بدیهی است«.
رئیس سابق س��ازمان خدمات دانشجویی در ادامه 
صحبت هایش به موضوع فعالیت های سیاسی دانشجوی 
متهم به تعرض نیز اش��اره ک��رده و می گوید: »در زن، 
زندگ��ی، آزادی هم ب��ود. اتفاقا صدایش کردم و گفتم 
زن، زندگی، آزادی که می گویی همین اس��ت؟ پرونده 
اخاقی؟! )این ش��خص( بالاترین جرم پرونده اخاقی 

را دارد«.  
وجهی می افزاید: »دانشجویان دختر نامه نوشته اند 
که این تعرض می کند به دخترها. حالا در زن، زندگی، 
آزادی هم هست، آن وقت من نباید برخورد کنم؟ باید 

برگردد؟!«
وی در ادامه با طرح پرسش��ی از پزش��کیان اظهار 
می دارد: »من س��والم این اس��ت: رئیس جمهور عزیز! 
ببی��ن در وزارت عل��وم چند نفر اخراج ش��ده اند؟ من 
به عنوان معاون دانش��جویی دانش��گاه تهران می گویم 
در دانش��گاه تهران هیچ کس اخراج نشده است. حتی 
متاسفانه همان یک نفری هم که من معرفی کردم الان 

اخراج نشده است«. 
وجه��ی تصری��ح می کن��د: »در وقای��ع 1۴01 کو 

دانشجویی که اخراج شده باشد«. 
معاون سابق دانش��جویی دانشگاه تهران همچنین 
بی��ان می دارد: »چرا اینط��ور می گویید که آقا اینها را 
انداختند بیرون؟ آن طوری کردند! آقا ما اذیت شدیم. 
برای اینکه دانشگاه حفظ شود زحمت کشیدیم. )خطاب 
به رئیس جمهور( چرا یکهو می آیید اینطوری می گویید. 
در حالی که اطاعات تان کامل نیست و ناقص است«.

سؤال صریح رئیس سابق سازمان خدمات دانشجویی دانشگاه تهران از رئیس جمهور:

دانشجوییکه84شاکیمسائلاخلاقیداردنبایداخراجشود؟


